
�clici 
De dragul adevărului 

D om nul Gârbea îmi reproşează în 
pagina anterioară că nu am 
încurajat iniţiativa privată şi ten

tativa unui actor de a evada din sis
temul opresiv de stat. Vreau să-i spun 
un sin9ur lucru. Tatăl meu este stoma
tolog. In urmă cu nouă ani, s-a făcut 
"propriul lui stăpân", adică s-a privati
zat. Consecintele? 1 se cer servicii la 
standard ocddental, mult mai multă 
muncă decât la stat şi, în orice caz, în 
afară de curajul primului moment, mul
tă inventivitate. Sunt regulile capitalis
mului, pe care nu eu le-am inventat. 
Cât despre opera de artă, am convin-
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gerea că trebuie considerată ca pro
dus finit care conţine, în datele lu i  
concrete, toate răspunsurile. Nu  cred 
că este moral şi nici sănătos să judeci 
altceva decât vezi cu propriii tăi ochi, 
prin aceasta neînţelegând arborarea 
unor ochelari de cal. Nu a interesat 
pe nimeni că poetul cutare a scris la 
lumina lumânării, sau că i-a fost frig, 
sau că nu a avut ce mânca. A existat 
vreun critic literar care, în legătură cu 
scrierile confraţi lor dramaturgi, să 
pună problema în termeni de genul :  
"Lasă-1, săracul, că nu a mai  avut hâr
tie să-şi termine lucrarea pe care o 
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începuse. Nu ştiţi, oare, că ultimele 
rânduri au fost mâzgălite pe margi
nea unui  ziar?" ? 
Si încă ceva. Domnul Gârbea mă ono
rează cu apelativul "prietenă cronică
reasă". Ce datorii are prietenia, după 
părerea dânsului? În opinia mea, să fii 
prieten cu cineva înseamnă să te 
încumeţi a-i spune drept în faţă tot 
ce crezi despre el, chiar dacă unora 
adevărul nu le pică bine. Eu· nu îmi 
cruţ prietenii atunci când ştiu că nu 
de compătimire au nevoie, ci de sin
ceritate. 

Mirona Hărăbor 

, ,  ... o enormă iubire 
pentru teatru ... ' '  

Între 9 ş i  1 2  i u l ie  1 999/ Cr ist ina Dumitrescu/ d i rectoru l Festiva l u l u i  
Naţiona l  de Teatru d i n  Româ nia/ s-a aflat  l a  Ch i ş inău ,  î n  vederea 
eventuale i  selectă ri a u n u i  spectacol d i n  Repub l ica Moldova . La 9 
octom brie 1 999/ Cr isti na Dum itrescu s-a sti n s  d i n  -viaţă. 

Sunteţi unul dintre cei mai impor
tanţi critici de teatru din România, 
dar şi o inimoasă animatoare a pro
cesului cultural în genere. În cali
tatea dumneavoastră de director al 
Festivalului Naţional de Teatru am 
vrea să ne spuneţi câte ceva atât 
despre istoria apariţiei acestei va
loroase manifestări1 cât şi despre 
concepţia sa. 
Istoria festivalu lui  este veche, chiar 
mai veche decât existenţa lui .  De
cenii la rând, oamenii de teatru şi-au 
dorit să aibă un festival la Bucuresti. 
Înainte de '89 existau festivaluri de 
teatru - unele, foarte importante - în 
multe oraşe ale ţării. Ele erau accep
tate, tolerate, dar şi cenzurate (a
veam voie să vedem spectacole, dar 
nu n i  se permitea să organ izăm 

(;3 34 

colocvii). La Bucureşti nu s-a aprobat 
niciodată organizarea unui  aseme
nea festival. Probabil, conducătorilor 
de atunci nu le făcea plăcere ideea 
unei concentrări a forţelor artistice, în 
acelaşi timp, la Bucureşti. Pentru noi 
era important nu doar să vedem 
spectacole, ci şi să ne întâlnim cu 
oameni de aceeaşi profesie, d in  
aceeaşi arie, a teatrului, să  avem un 
schimb de idei, să aflăm ce ne mai 
preocupă, ce reuşim, ce nu reuşim. 
Deci, istoria festivalului  a fost mai 
întâi istoria unei dorinţe. Apoi do
rinţa a fost pusă în practică foarte 
repede, chiar în ani i  '90. In iţiativa a 
aparţinut UNITER-ului, Secţiei de cri
tică, în acel moment condusă de 
regretatul critic de teatru Valentin 
Si lvestru. S-a considerat firesc ca 

acest eveniment important pentru 
teatru să a ibă trei "părinţi": Ministerul 
Culturii din România, Primăria capi
talei şi UN ITER. În ediţiile succesive 
lucrurile s-au mai schimbat din pune-. 
tu l  de vedere al regu lamentu lu i .  
Ceea ce a rămas din primul moment 
este necantonarea într-o temă. Dacă 
festivalurile din tară au o anumită 
temă - teatrul contemporan, drama
turgia românească, comedia etc. -, 
Festiva lu l  National de Teatru îsi 
doreşte să real izeze un fel de formuiă 
concentrată a stagiunii care s-a în
cheiat, ca o pagină de sumar într-un 
volum ce cuprinde momentele tea
trale cele mai importante care au 
avut loc în Bucureşti şi în_ ţară. De la 
ediţie la ediţie, au fost, uneori, mai 
multe spectacole din capitală; alteori, 
mai multe din ţară. Aşa cum arăta 
stagiunea trebuia să arate şi selecţia 
festivalului .  Sigur că, la început, a fost 
o formulă mai... colectivistă - ve
neam dintr-o "domnie" a colectivis
mulu i  -, selectia fiind făcută de un 
grup de critici,· ceea ce era şi bine, ş i  
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